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Předškolní děti mají ve výuce i "Toulky přírodou"  to znamená,
že hned od rána chodíme po okolí školky a seznamujeme se s pří
rodou i s tím, jak by se v ní měly děti chovat. Chceme, aby děti
strávily co nejdelší dobu v přírodě, která poskytuje tolik nád
herných zážitků, učí nás a vychovává.

Další naší zvláštností je odpočinek na zahradě. Máme tam po
stavený altán, nádhernou velkou "loď", na níž děti velmi rády po
obědě odpočívají ve spacácích. Také děti otužujeme a dbáme na
dostatečný pohyb venku, protože pobyt venku v přírodě je důležitý
z několika důvodů. Rozvíjí se prostorová orientace, dítě se otužuje,
pobyt venku umožňuje relaxaci, uvolnění, seznamování se s pří
rodou. Dítě by mělo být denně na čerstvém vzduchu minimálně
čtyři hodiny, za jakéhokoliv počasí, kromě extrémů, jako jsou silné
mrazy, vítr, velmi vysoké teploty nebo hodně prudký déšť. Pobyt
venku je pro každé dítě moc důležitý.

Možná s výčtem našich činností skončím, protože je toho hodně
a pořád máme nové a nové nápady a také si některé nápady nechá
me "pod pokličkou". Naše mateřská škola je směsicí různých druhů
učení, kdy se necháme inspirovat i alternativními školami a vy
bíráme osvědčené věci i ze staré školy. Osobně jsem vyzkoušela
i projektové učení, kdy je kladen důraz na spolupráci samotných
dětí mezi sebou a mé pocity byly výborné. Na závěr musím Vaše
děti pochválit, vyrůstají z nich sebevědomí, pracovití a sociálně
velmi vyzrálí mladí lidé.

Děkujeme všem za podporu a svým kolegyním bych ráda podě
kovala za výbornou atmosféru a spolupráci.

Romana Brilová

Milá Romčo a všechny ostatní paní učitelky a pracovnice ma-
teřské školy,

jménem svým i jménem celé obce vám moc děkuji za všechno,
co pro naše děti děláte. Jsem pyšný na to, jakou máme školku 
však jsem se tím chlubil ve svém článku, který si můžete přečíst na
této adrese:
blog.aktualne.centrum.cz/blogy/martinmachacek.php?itemid=17489

V diskusi pod tímto blogem jeden čtenář popisuje veřejnou
školku v New Yorku  píše o ní jako o "úschovně na děti". Jsem
moc rád, že naše školka z toho srovnání vychází jako stokrát lepší.

Přeji vám všem, aby se vám práce s dětmi i nadále dařila. Pro
naši obec bude škola i školka vždycky patřit k nejvyšším prioritám.

Martin Macháček

ZÁVODY NEJMENŠÍCH HASIČŮ
Dne 6. 10. 2012 nastal den D, kdy jsme se po tříměsíční přípravě

nejmladších hasiču SDH Třemblat zúčastnili závodu v požárnické
všestrannosti ve Vyšehořovicich u Jiren. Sraz byl v 8 hodin před
místní restaurací u Páců a za přítomnosti rodičů jsme vlastními auty
vyrazili na soutěž.

Prezence byla v 9 hodin. Děti vybíhaly na trať jako třetí v pořa
dí. Zúčastnilo se 5 našich nejmladších hasičů ve věku 6  8 let.
Trať s disciplínami byla umístněna v mírně zvlněném terénu a
označena fáborky.

Děti musely plnit úkoly na šesti stanovištích. Střílelo se ze
vzduchovky, určovaly se topografické značky a trénovala se ori
entace podle buzoly. Na dalších stanovištích děti vázaly uzly, pře
konávaly překážku ručkováním po vodorovném laně, prokazovaly
znalost základů první pomoci a základů požární ochrany. Vzhledem
k tomu, že se takovéto soutěže zúčastnily poprvé, umístily se na 12
místě z celkových 13 družstev. Celou trať absolvovaly úplně samo
statně, bez dohledu svých vedoucích, na které byly zvyklé po celou
dobu přípravy.

Za statečnost v jejich první opravdové hasičské soutěži dostaly

MISTŘI SVĚTA!
Už loni jsme věděli, že mistrovství světa v rokenrolu se bude

konat v Zielene Gore v Polsku 17. 11. 2012. My jsme ale musely
získat nominaci, abychom se tam dostaly. Nominované jsou první
tři formace na všech závodech a my byly mezi nimi.

Naše formace se jmenuje Madonna. Spousta lidí si představí
americkou popovou zpěvačku, ale my si už představíme jen mistry
světa! Velmi pečlivě a tvrdě jsme začaly trénovat. Bylo to velmi
náročné a vyčerpávající, ale nakonec se to vyplatilo. Odjezd na
mistrovství byl naplánován na 16. 11., což byl pátek. Odjezd byl
z říčanského náměstí od kostela a jely dvě juniorské formace z TŠ
TWIST Říčany: my Madonny a Icon´s.

Naše formace již na mistrovství světa byla vloni, takže jsme
přece jen nějaké zkušenosti měly. Cesta trvala přes 6 hodin. Přijely
jsme s trenéry rovnou na prostorovou zkoušku. „Prostorovka“ měla
být od 20:00 hodin. Stihly jsme to. Vstoupily jsme do velké a
moderní haly. A formace se šly rozcvičit.

Naše rokenrolové vystoupení trvá 3 minuty. Vše jsme zvládly a
odjely se ubytovat a odpočívat na hotel. Ráno bylo jako každé jiné,
ale nervozita byla veliká. Po snídani jsme se sbalily a odešly opět
do haly. Už tam nebylo tak málo lidí jako v pátek, ale všude vládla
nervozita, strach a tréma. Čekalo nás základní kolo. Tento rok bylo
nominovaných 26 formací z celého světa, takže to bylo velmi těžké
se dostat tam, kde jsme my!!!

Vzaly jsme si kufřík a spreje na vlasy a šly jsme se učesat a
nalíčit. Když jsme toto všechno zvládly, začaly jsme se rozcvičovat
a chvilku trénovat. Na řadu jsme šly jako třináctí. Základní kolo
jsme odtančily, čekaly na výsledky a doufaly, že nepůjdeme do
opravných kol. Na nástěnku někdo přinesl papír a všichni
najednou začaly jásat. Honem všechna děvčata utíkala k tabuli.
Byly tam výsledky. Postoupily jsme jako druhé. Takže nás čekalo
pouze semifinále a popřípadě finále.

Přišel čas. Semifinále začalo a my jsme nastoupily po velmi sil

děti od svých vedoucích čokoládové medaile a připily si dětským
šampusem. Soutěže se zúčastnili tito nejmladší hasiči z Třemblat:
Sára Pejzlová, Roman Horáček, Věrka Bubeníková, Páťa Matysová
a Viktorka Bubeníková. Těmto mladým hasičům přeje SDH Třem
blat do dalších soutěží, aby vždy stanuli na prvních příčkách. Zá
roveň vyslovujeme přání, aby z nich vyrostli čestní a stateční lidé.

Katka Preislerová-Štolcová a Jana Pácová
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né formaci Maďarek. Bylo odtančeno. Buď teď nebo nikdy! Toto
kolo bylo rozhodující. Nervy na nás byly velmi poznat. A už. Ko
nečně výsledky. Opět jsme postoupily jako druhé a byly jsme velmi
rády.
Čekal nás poslední tanec. Rozhodující. Finále začalo až kolem

21. hodiny. Šly jsme na řadu podle vylosování poroty jako druhé.
Před námi šla formace MystiQue. To byla velká konkurence a loň
ské mistryně světa z klubu Silueta Praha. Ale nejdříve přišla na pó
dium nadějná mladá polská zpěvačka. Schoulily jsme
se s trenérkou do kolečka a přešlapovaly z nohy na nohu a houpaly
se tam a sem. Bylo to velmi dojemné. Slova trenéra nás velmi po
vzbuzovala. Jeho ,,Neznáš bolest!“ se stalo větou nezapomenu
telnou!

Do finále postoupilo pouze 7 nejlepších a na Mistrovství světa se
dostane jen málokdo. My jsme byly mezi nimi. Dostaly jsme tuto
obrovskou šanci! Vstoupily jsme na parket a začaly tančit jako
nikdy jindy. Bylo to úžasné! Hudba skončila, odešly jsme. A čekaly
pouze výsledky a vyhlášení…

Nastoupily jsme opět na parket. Přišli i ostatní finalisté. Porota
vyhlásila všechna místa až do stupně vítězů. A přišla ta důležitá
chvíle. Nakonec na 3. místě skončily Maďarky. Zbyly jsme pouze
my – Madonna a MistiQue. Bylo to velmi těsné, ale nakonec jsme
zvítězily!! Všichni brečeli štěstím…. STALY JSME SE MISTRY
SVĚTA!

Náš oddíl oficiálně získal TŘETÍ TITUL! Jsme mistry světa
v akrobatickém rock and rollu!!!

Tomuto velkému úspěchu vděčíme našim trenérům Boháč
kovým!! Děkujeme, že to s námi zvládli a vydrželi!

Veronika Kajuková, 8. třída

EVROPSKÁ NOC VĚDCŮ
NA OBSERVATOŘI V  ONDŘEJOVĚ
Od roku 2005 se Astronomický ústav AV ČR účastní Evropské

noci vědců, kterou pořádá Evropská komise. Pravidelně v po
sledním zářijovém pátku otevíráme jednotlivá vědecká pracoviště
při jejich provozu. Návštěvníci se tak mohou podívat „pod poklič
ku“ práce astronomů na ondřejovské observatoři. Letos hvězdárnou
prošlo na 1000 návštěvníků. Počasí jako by snad znalo naši oteví
rací dobu a krátce před začátkem programu v 15 hodin se vyjasnilo
a krátce před ukončením programu ve 23:45 se zatáhlo. Program
byl nejen zdarma, ale také bylo možné vyhrát malý hvězdářský
dalekohled. Užili jsme si při losování hodně legrace, ale také ra
dosti z výher i radosti z toho, že atmosféra byla přející a nikdo se
nezlobil, že zrovna on nevyhrál. Byly vylosovány celkem čtyři
malé dalekohledy a 3 poukazy na jízdu parním vlakem od Českých
drah.

Prohlídky s výkladem probíhaly na sluneční patrole, u sluneční
ho horizontálního spektrografu HSFA 2, u slunečního radiote
leskopu o průměru 10 metrů, na pracovišti skupiny astrofyziky
vysokých energií s dalekohledem D 50, u dalekohledu pro pozo
rování planetek o průměru 65 cm a samozřejmě u největšího dale
kohledu v ČR  Perkova dalekohledu s průměrem zrcadlového
objektivu 2 metry. Připomněli jsme si 50. výročí založení Evropské
jižní observatoře právě vydaným pexesem pro děti nazvaným
„pexESO“. Témata přednášek „35 roků letu sond Voyager do hlu
bin vesmíru aneb Hledání konce Sluneční soustavy a pozdrav mi
mozemských civilizacím“ a „Mayský kalendář a konec světa
21.12. 2012“ zcela zaplnila přednáškovou místnost a do příště má
me za úkol vymyslet větší prostory.

Večerní pozorování oblohy dalekohledem se konalo v historické
Západní kopuli u jediného dalekohledu na observatoři, kterým se
dá podívat okem. Ty ostatní jsou již typické vědecké přístroje s de

LAMPIONOVÝ PRŮVOD
23. listopadu jsme se my děti z Ondřejova vydaly na večerní

procházku. Každý jsme si svítil na cestu krásným barevným nebo
i doma vyrobeným lampionem. A tak se světelný, zářivý průvod
blyštěl na dálku. Jelikož se nám už blíží Vánoce, po cestě jsme po
tkaly Anděla. Upoutal na sebe pozornost, protože byl bě
loučký s krásnými křídly a určitě čekal na nás. Rozdával nám
bonbony a to my děti máme moc rády.

Měl s sebou velký koš na dětská přáníčka a ptal se nás, co
bychom si přály od Ježíška. „Já bych si přála mluvící panenku,“

ATLETICKÉ ZÁVODY MEDVÍDKA PÚ
I v letošním říjnu jsme uskutečnili sportovní disciplinky pro děti

na fotbalovém hřišti. Počasí nám však nepřálo, mlha by se dala
krájet jako v pohádce o Rákosníčkovi, ale i přesto si přišlo
zasoutěžit okolo 30 dětí. Každý malý sportovec si oblékl startovní
číslo, dostal dárkovou taštičku a mohl vyrazit za pohybem.

U Ijáčka se děti připravovaly na Překážkový běh, který byl jak
pro malé dětičky, tak i pro větší. Každý se snažil co nejrychleji
doběhnout do cíle, kde fandili maminky i tatínkové. (Někteří
z dospělých si legračně překážky proběhli…)

O pár kroků dál sledovalo dění Prasátko, u kterého byl Hod do
dálky. Ze tří pokusů se zapisoval samozřejmě ten nejzdařilejší.

No a Tygr dohlížel na Skok daleký. Děti se řadily do zástupu a
na startovní pokyn vybíhaly do písku, kde se jim měřily povedené
skoky. Myslím, že se každému podle jejich věku skvěle dařilo.
Zapsané sportovní výkony na kartičkách, které si každý držel
v ručičce byly uvedeny na DIPLOM a ten mohli všichni
porovnat s tím loňským. Za vysoutěžené žetonky si malí sportovci
měnili sladkosti, pitíčka a barevné míčky.

A co dělal Medvídek Pú? Každého závodníčka bedlivě sledoval
a za jejich odvahu a snahu odměňoval děťátka medailí.

Arlett Sadílková

„a já puzzle s Krtečkem,“ „já bych chtěl knížku o zvířátkách,“
znělo z našich dětských úst. Vyndavaly jsme naše vyrobená na
malovaná a nazdobená přáníčka a předávaly je této nebeské bytosti
do andělského koše. Věříme, že něco z toho si pod vánočním
stromkem určitě rozbalíme.

Dál jsme pokračovaly lampionovým průvodem pod večerními
hvězdami a směřovaly jsme zpět k MC Beruška, kde pro nás byla
připravená herna plná hraček, ale i trampolína nebo barevný tunel.
A to se nám moc líbilo.

Všechny jsme mohly ochutnat dobroty napečené od maminek,
ony zase popíjely kávičku a příjemně si popovídaly. Děkujeme
sponzoru ReMax Tau.

Děti z Ondřejova a Arlett Sadílková
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tektory světla jako jsou CCD kamery nebo spektografy. Do Zá
padní kopule by se ale stovky lidí nevešly, a tak na historické„centrální plošině“ Fričovy hvězdárny se návštěvníci střídali
u dalších osmi přenosných dalekohledů. A stále u nich bylo plno.
Pomáhal zde také Astronomický kroužek při Základní škole bratří
Fričů v Ondřejově a Astronomickém ústavu AV ČR.

Observatoř navštívil i Krtek astronaut, který letěl s Andrewem
Feustelem na palubě raketoplánu Endeavour a děti musely hádat,
který že to z těch osmi Krtků je. Většinou je předběhly maminky,
které rychle posoudily, který ten Krtek je nejohmatanější. Zkrátka,
asi ho Americké centrum, kde Krtek bydlí, bude muset dát do čis
tírny.

Nestihli jste se k nám přijít podívat? Tak si raději už nyní zapište
do kalendáře: poslední pátek v září 2013 na observatoři Astrono
mického ústavu AV ČR v Ondřejově.

Pavel Suchan

DIVADLO A DIVADELNÍCI, 3. DÍL

Školní představení
V padesátých letech se objevila další divadelní zajímavost, a to

byly akce školní. Byla to práce tehdejšího velmi aktivního ředitele
školy Oldřicha Nováka, bývalého ochotnického herce a výborného
zpěváka. Obnovily se produkce loutkového divadla nejprve
v Kampeličce, kde mezi herci byl nezapomenutelný učitel S. Lada.

Tam jsem se ještě zúčastňovala jako divák, později, když bylo
divadélko přestěhováno k Bělíkům, jsme jako žáci osmého ročníku
inscenovali pro malé děti nedělní představení. Mimo jiné to byla
úspěšná uvedení Šípkové Růženky nebo Posvícení v Hudlicích. Na
starosti nás tenkrát měla paní učitelka Markéta Rajchlová a tech
nickou stránku věci už tenkrát zajišťovali bratři Řezbové.

Kromě divadla loutkového však žáci školy s velkým úspěchem
hráli i klasické divadlo. Ve spolupráci s dalším výborným diva
delníkem a režisérem JUDr. F. Vycpálkem se zrodilo několik vyni
kajících představení. Já jsem nebyla účinkující, na to jsem neměla
postavu, i v pozdějších letech v Benešově mi byl dopřán jen "hlas
za oponou", ale velmi jsem záviděla své sestře, která hrála krá
lovnu ve hře Tři zlaté vlasy děda Vševěda. Jejím partnerem v roli
krále byla Blanka Burešová, Plaváčkem se stal Míla Řezba. Roli
princezny stejně jako v další hře Kráska a zvíře ztvárnila jemná
dlouhovlasá blondýnka Eva Nováková, zvířetem i princem se stal
velmi pohledný K. Betka.

A ještě jedna vzpomínka na dětská představení se mi vybavuje.
Je to nácvik baletních scén pod vedením paní Kloučkové
(manželky poštmistra a místní dentistky v jedné osobě) a paní
Guthové (manželky tehdejšího ředitele hvězdárny) a také píseň
"Mám přání" ze Sněhurky a sedmi trpaslíků, takže se jistě tato hra
musela uvádět.
Častá byla spolupráce školních dětí s ochotníky. Jejím vý

sledkem bylo představení Krakonošova medicína, kde děti před
stavovaly Krakonošovu družinu. Vidíme to na dolním snímku:
V rolích víl vedle úžasného Krakonoše pana F. Šaldy st. jsou na
snímku odleva Milada Tesaříková (Šálová), Jára Šeblová ze mlýna
(Šroglová), Jana Vodrhánková (Halaštová), Mirka Chytráčková
(Svátková), Jana Urbanová (bývala zde příležitostně tuším u ba
bičky) a Milada Šaldová (Vodrážková). V roli polepšeného ševce
Smoly (na obrázku není) exceloval dr. Jan Svoboda.

Obdobně vystupovaly děti i v Babičce, Zapadlých vlastencích,
Paličově dceři nebo v Shakespearově hře Veselé paničky Wind
sorské a Lucerně, kde se dívky objevily opět jako víly. Ale dětské
role se našly v každém druhém představení, takže spolupráce ško
ly s ochotníky byla častá.

Jarka Kozáková

SPORTOVNĚ KULTURNÍ CENTRUM
V  ONDŘEJOVĚ

Začali jsme v únoru 2006 se sportovními kurzy, na jaře jsme re
konstruovali prostory vinárny, v září 2006 jsme přidali posilovnu,
otevřeli hernu a společenskou místnost pro rodiče s dětmi, zahájili
jazykové, hudební a výtvarné kurzy a rozšířili nabídku sportovních
kurzů, začali s divadelními představeními, akcemi se špičkovými
lektory, přednáškami i Dnem otevřených dveří.

V letošním roce má Sportovně kulturní centrum za sebou téměř
7 let trvání. Co se od samotných začátků změnilo a co stále pokra
čuje? Postupně se podařilo zrekonstruovat galerii a otevřít zde
nový prostor pro rodiny s dětmi. V tom původním působí mateřské
centrum Beruška. Současně s rekonstrukcí celého objektu doznaly
změn i prostory SKC. Máme novou podlahu v malém sále i v ma
teřském centru a stále přemýšlíme, jak SKCENTRUM vylepšit a
sehnat na to finanční prostředky.

Hodně se podařilo z dotací z EU, které jsme získali díky
úspěšným projektům v konkurenci dalších žadatelů prostřednic
tvím MAS Říčansko. Nové židle a stoly i rekonstrukce podlahy
v tělocvičně jistě zlepší nejen aktivity SKC, ale i všech on
dřejovských spolků, MŠ a ZŠ bratří Fričů.

V současné době nabízíme 42 kurzů a působí u nás 26 velmi
kvalifikovaných a úspěšných lektorů. Za všechny jmenujme Olgu
Šípkovou, mistryni světa ve sportovním aerobiku, Standu Stárka,
mistra republiky v boxu, Kristinu Bosákovou, mistryni Evropy v
karate, Lucii Mášovou, mistryni světa v rokenrolových formacích,
Vladimíra Machotu, mistra Evropy a vicemistra světa atd.

(pokračování na str. 8)



Úmrtí

František Palouček, Turkovice
Markéta Rajchlová, Ondřejov
Marie Zámyslická, Ondřejov
Jindřiška Tesaříková, Ondřejov

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Jubilea: říjen-listopad 2012

Všem oslavencům srdečně blahopřejeme
a přejeme pevné zdraví do dalších let !!!

Noví občánci

Ronald Martin Bayer, Ondřejov
Michael Borguľa, Ondřejov
Štěpán Fašina, Ondřejov
Michaela Koutská, Ondřejov
Jakub a Jan Kaifošovi, Ondřejov
Vítáme vás mezi námi a přejeme hodně zdraví a

štěstí!!

Vydává Obec Ondřejov. Šéfredaktorka V. Vomáčková. Redakční
rada: M. Macháček, J. Pohanková, P. Řezba, M. Tlamichová.
Registrováno zn. MKČR E 12695. Cena 5 Kč.

Poděkování

Omlouvám se, s velkým zpožděním, ale přesto
upřímně děkuji obecnímu úřadu v Ondřejově za přání a
hezký dárek k mým narozeninám, předaný jako
každoročně mými milými sousedkami Grétou a Jitkou.
Při této příležitosti též děkuji zdravotní sestřičce paní
Vlaďce Kalské za pomoc a dobré rady po mé operaci
v červnu. A zvlášť děkuji svým dětem za vzornou péči
v době, kdy jsem ji naléhavě potřebovala, a všem mým
milým přátelům a známým, kteří v té době
přicházeli s rozličnými dárky a dodnes mě chodí
navštěvovat a potěšit. Helena Kleczková

Děkuji Obecnímu úřadu za přání a dárek k mým
narozeninám. Děkuji paní Staňkové a paní Novotné za
návštěvu a předání dárku. Jan Hamza

Jarmila Janoušková, Ondřejov 81 let
Antonín Dřízhal, Ondřejov, 92 let
Ludmila Hnízdová, Ondřejov, 89 let
Jan Sadílek, Ondřejov, 75 let
Jan Hamza, Ondřejov, 75 let
František Procházka, Turkovice, 82 let

Vážení občané,
jménem paní šéfredaktorky a celé redakční rady

Ozvěn, jménem všech zastupitelů a pracovníků
obecního úřadu a také jménem svým vám přeji hodně
radosti a potěšení při oslavách Vánoc a hodně štěstí
vám i vašim blízkým v celém příštím roce.

Martin Macháček

Sportovně-kulturní centrum (pokračování ze str. 7)

V roce 2013 proběhne ZÁPIS na další pololetí (únor až červen)
ve dnech 21. – 31. ledna v pondělí až čtvrtek od 16,00 do 19,00
hod. Všechny kurzy budou pokračovat tak, jak byly v roce 2012, až
na drobné úpravy. Avšak stále se snažíme přinášet vám další
novinky. Velmi výraznou je zahájení pravidelné výživové poradny
s Ing. Veronikou Martincovou, výživovou poradkyní (liché pondělí
od 18 hod a ve čtvrtek od 19 hod). Objednejte se již nyní. Po
Vánocích se to bude hodit. Stále hledáme trenéra pro soutěžní
aerobik a další zajímavé aktivity.
PLÁN HLAVNÍCH VÍKENDOVÝCHAKCÍ NA 2013:
13. 1. Dance Aerobic a Body Styling s Michalem Šubrem,
9. 2. Akademie SKCENTRA,
17. 3. Port de Bras a Pilates se sestrami Bohunou Řešátkovou a
Jarkou Otáhalovou,
14. 4. Step Aerobik a formování těla s Olgou Šípkovou,
20. 4. Bohemia balet s novým repertoárem,
12. 5. Dance Aerobic a Towel Fitness s Vláďou Valouchem.

Přejeme Vám krásné Vánoce, plné pohody a lásky.
Hodně štěstí, zdraví, spokojenosti a chuti k aktivnímu

životu po celý nový rok.
Už se na Vás v roce 2013 těšíme.

Hynek Kašpar, Bohumila Řešátková, Lucie Hejmová a
lektorský tým SKCENTRA




